

中華民國學習障礙協會就 CRPD 國家報告之回覆意見

壹、有關第七條（身心障礙兒童31.）、第二十四條（教育176.177.）之意見如下：

I. Opinion regarding the Article 7 (Children with disabilities 31) and Article 24 (Education)

在教育階段融合教育中，由於普通教師對特殊教育知能之不足，而無法提供身障學生合理的課程調整、多元評量及學習策略等特教服務，影響所及致身障學生遭受不公平不合理的對待，無法在良善的學習環境中快樂及有效學習。爰建議教育部加強教師的特殊教育專業知能研習，以提升其特殊教育知能。

In current integrated education system, due to most of the teachers are lack of both knowledge and capability to special education, makes them unable to provide reasonable curriculum adjustment, multiple assessment, learning strategies and other special education services to disabilities students, which cause them suffer from the unfair and unreasonable treatment, not able to learn happily and efficiently under a friendly learning environment. Therefore we suggest the Ministry of Education to enhance the teachers' special education expertise to improved their special education knowledge and capability.

貳、有關第五條（平等及不歧視18.）、第二十七條（工作及就業三、國家考試247.）之意見如下：

II. Opinion regarding the Article 5 (Equality and non-discrimination 18) and Article 27 (Work and employment 3, National examination 247)

按「國家考試身心障礙應考人權益維護措施要點」二、規定之國家考試的考試協助僅適用領有身心障礙手冊或身心障礙證明之應考人。惟對於在教育階段經過鑑定輔導委員會鑑定程序取得學習障礙證明之學習障礙者，卻因其無法領有身心障礙證明而不能適用，致影響學習障礙者參加國家考試的權益。爰建議考選部修正上開要點相關規定，增列學習障礙者可持國家教育單位核發之學習障礙證明替代醫院診斷證明書，申請國家考試權益維護措施，以保障學習障礙者之應試權利。

According to the second point of "Principal of disabilities exam-takers' rights

and interests protection in the National Examination", the exam assistance only suitable to those exam-takers who with physical and mental disabilities handbook or certificate. However this exam assistance does not apply to those students who already process and obtained the learning disabilities certificate from the Identification Counseling Committee, but unable to get physical and mental disabilities certificate while they were in school, which will influence their exam rights in National Examination. Therefore we would like to suggest the Ministry of Examination amend the above relevant regulation, add the additional terms to allow the learning disabilities students can take the certificate issued by the education units to substitute for the hospital diagnosis, in order to protect learning disabilities exam-takers' rights when they attend the National Examination.